
Ud af en Kystpulje på 150 millioner kroner flyder de 19,1 til nordkysten. Gribskov, Halsnæs og Helsingørs fælles kystprojekt –
Nordkystens Fremtid – har dermed måske alligevel en fremtid. Eller hvad?

Gribskov-borgmester Bent Hansen (V) er ikke overbevist – og kommunens andel af de penge, der skal findes, er fjernet fra
budgettet:

– Man skal jo altid være glad, når man får nogle penge. Ellers skulle man jo være et skarn. Men jeg er samtidig nødt til at sige, at de
19 millioner kun udgør en tredjedel af omkostningerne til de stenrev, vi er blevet pålagt at lave. Der taler vi om en
ekstraomkostning mellem 50 og 60 millioner kroner. Nu skal sagen behandles igen i de tre kommuners byråd i starten af det nye år,
og så må vi se, hvad vi bliver enige om. Eller om vi bliver enige om noget, for sagen er jo taget af budgettet, siger Bent Hansen.

VÆR MED PÅ FACEBOOK

GRIBSKOV | NYHED

Nye millioner til Nordkystens Fremtid

Der er 19,1 millioner kroner på vej til nordkystkommunerne til kystbeskyttelse.

Foto: Allan Nørregaard

Af Mikkel Svinth Rødgaard | | Nicklas Thorup Clausen

23. december 2023, 06:00

Klik dig ind her på Ugeposten og Frederiksborg Amts Avis Gribskovs Facebook-side og deltag i debatten og få daglige, friske
nyheder fra dit nærområde.
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Hvor optimistisk er du i forhold til at finde en løsning, når der nu kun er kommet en delvis finansiering af jeres omkostninger?

– Jamen, det er jeg meget i tvivl om. Nu lægger administrationen en sag op, og så behandler vi sagen i Byrådet. Og så må vi tage
sagen derfra. For der skal stadig findes rigtigt mange penge, både for kommunen og for lodsejerne. Helt overordnet er jeg nødt til
at sige, at jeg selvfølgelig er glad for, at der var 19 millioner kroner til vores tre kommuner i Kystpuljen. Men det dækker altså kun
en tredjedel af omkostningerne, lyder det fra Bent Hansen.

Ikke penge til alle

I alt løb der ansøgninger ind for over en milliard kroner til kystbeskyttelsespuljen, og miljøminister Magnus Heunicke (S) er da også
klar over, at man ikke kommer i mål for pengene.

– Kystpuljen løser ikke hele udfordringen med oversvømmelser og erosion og dermed beskyttelsen af vores værdier langs kysterne,
men den er et godt bidrag. Samtidig med puljen følger vejledning til kommunerne og digelag i, hvordan kystbeskyttelsen bedst kan
udformes i forhold til lokale udfordringer, så vi opnår den bedste tilpasning til fremtidens klimaforandringer, siger miljøminister
Magnus Heunicke i en pressemeddelelse.

NORDKYSTENS FREMTID

Ansøgningerne var fordelt på 18 forskellige projekter, og af disse er syv blevet udvalgt. Foruden Nordkystens Fremtid falder der
penge af til projekter i Juelsminde, Nyborg, Esbjerg, Køge, Grenå og Ballum Dige ved Vadehavet.

– Vi skal klimasikre klogt, så vi får mest kystbeskyttelse for pengene. Det er ude i lokalområderne, de kender udfordringerne og
løsningerne bedst. Så det er fornuftigt at staten går ind og medfinansierer de her projekter. Der er meget store udfordringer
adskillige steder rundt i landet med at forbedre kystbeskyttelsen. Med denne udmøntning hjælper vi nogle af de mest berørte
områder nogle skridt i den rigtige retning, siger Venstres miljøordfører Erling Bonnesen i en pressemeddelelse om udmøntningen.

Grundstødt

Nordkystens Fremtid blev sat i gang efter stormen Bodil i 2013 og skal sikre 60 kilometer kystlinje i de tre kommuner mod
havstigninger og storme ved hjælp af omfattende sandfodring.

Det har hidtil koster kommunerne 35 millioner kroner, uden at der er flyttet så meget som en trillebør sand. Samtidig har
Nordkystens Fremtid tidligere fået tilsagn om 68 millioner kroner fra statens kystsikringspuljer – nu stigende 87 millioner.

Efter et møde i august med miljøminister Magnus Heunicke (S) blev projektet indstillet, lagt på hylden og skyllet ud i havet ifølge de
tre nordkystborgmestre, der slukøret forlod ministeriet.

Det skyldes, at staten har stillet krav om, at der opføres stenrev ud for kysten i Gribskov Kommune. Det skal kompensere for, at
projektets omfattende sandfodring vil bevæge sig gennem EU-beskyttede Natura 2000-områder.

Kravet var en markant fordyrelse af projektet, som kommunerne ikke selv havde råd eller mulighed for at at betale. Dengang var
meldingen fra ministeren, at staten heller ikke ville betale.

– Det krav om stenrev er kommet som en tyv om natten. Jeg har forstået at de skal laves på 4-6 meter vand, på statens område og
det ikke har betydning for kystsikringen. Vi har intet imod stenrev, men hvis staten synes de skal laves, bør staten betale for det. Vi
kan ikke pålægge vores borgere det. 90 procent af de stenrev ligger her i kommunen, og jeg har da en vis forståelse for, at de
andre kommuner ikke vil betale til det, har Gribskov-borgmester Bent Hansen tidligere sagt om kravet.

TIP REDAKTIONEN

Siden 2014 har Halsnæs, Helsingør og Gribskov kommuner arbejdet på det fælleskommunale kystsikringsprojekt Nordkystens
Fremtid. Men i august meldte de tre borgmestre ud, at det bliver indstillet.

De tre kommuner ønskede at igangsætte en omfattende sandfodring, der skal beskytte deres 60 kilometer kystlinje, men
miljømyndighederne stiller krav om, at kommunerne skal bruge et stort millionbeløb på at anlægge stenrev for at
kompensere for at sandfodre i EU-beskyttede Natura 2000-områder.

I det omfattende kystsikringsprojekt skulle der i første omgang sandfodres med 1.500.000 m3 sand, hvorefter der hvert femte
år skal tilføres mere sand. Indtil videre har kommunerne brugt brugt 35-40 millioner kroner, og selvom der ikke er flyttet så
meget som en trillebør sand.

På Ugeposten og Frederiksborg Amts Avis bestræber vi os altid på at lave historier, der betyder noget for dig.


